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Vážení a milí spoluobčané,
Před 16ti lety končilo volební období, které bylo pro obec  mimořádně 
úspěšné a já jsem byl poprvé zastupitelem obce. Tehdy se zrodila 
myšlenka shrnout celou čtyřletou činnost zastupitelstva obce a OÚ do 
mimořádného, barevného provedení Hlasatele v dvojnásobné velikosti, 
než obvykle vychází. Pracovně jsme to nazvali „složení účtu voličům“. 
Sami jsme byli při dohledávání materiálů, čísel a fotografií překvapeni, 
co všechno se udělalo. Vždyť čtyři roky jsou pro lidskou paměť dost 

dlouhá doba, žijeme rychle a intezivně. Neustále přibývají nové podněty, technika, události. 
V obci noví obyvatelé. Z myšlenky se stala tradice. Složení účtu vám předkládáme již popáté. 
Určitě není kompletní, ale za to bez jakýchkoliv příkras.

Vítězslav Opálko 
starosta obce  

období

ČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVY
Ohlédnutí za volebním obdobím 2018–2022

Rozhovor s Vítězslavem Opálkou o 20ti letech starostování

Pan Vítězslav Opálko, rodák z Dolní Lukavice se stal starostou obce v listopadu 2002. Letošní rok 
chce po pátém volebním období končit.  

Pane starosto, jak vypadal úřad v době, kdy jste ho přebíral?  

Rozhodně ne tak, jako dnes. Jeho nynější podoba i vybavení byla v té době v rovině sci-fi. Hodně věcí bylo pů-
vodních z doby výstavby budovy, např. většina oken. Tomu odpovídala jejich těsnost a další vlastnosti. V kanceláři 
sekretariátu bylo lino na 3 x vyspravované, pod ním dřevomorkou napadená prkna, ve vchodu se již rozpadala. 
Z praskliny ve fabionu padal prach z půdy. Během prvních dvou let jsem úřad 3x stěhoval do zasedačky (výměna 

oken, výmalba, vý-
měna lina). Nábytek 
byl poskládaný 
z různých kusů 
převážně ze 
60. let. V tomto 
směru nám hodně 
pomohl Karel 
Šebesta.

Na účtu obce bylo 
asi 80.000 Kč, 
nesplacené úvěry 
9 mil. Kč. Několik 
budov obce bylo 
v zástavě bankám. 
Letos budu úřad 
předávat mému 
nástupci bez dlu-



2  |  Mimořádné číslo - ohlédnutí za minulým volebním obdobím 2018-2022     Mimořádné číslo - ohlédnutí za minulým volebním obdobím 2018-2022  |  3www.dolni-lukavice.cz www.dolni-lukavice.cz

Rozhovor se starostou obce Rozhovor se starostou obce

Začátky byly nelehké, vzpomenete si na první větší obecní investiční akci, kterou jste započal?

Především je třeba říci, že naší první prioritou byla obnova území a pomoc občanům po povodních. 
Všem jsme výrazně pomohli, jednak z darů občanů a obcí, ale hlavně zpracováním žádostí o pomoc 

od státu cestou kraje. Z toho pak vyplynula nutnost 
obnovy poškozené infrastruktury, přišly první nápady 
na dostavbu splaškové kanalizace a vodovodu v DL. 
Prověřovali jsme s Ing. Netrvalem možnosti financování. 
Největším problémem byl nedostatek vlastních zdrojů 
k dofinancování dotací, které přicházely v úvahu, tehdy 
až 80%. 

Vždyť v obci byl několik měsíců rozestavěn plynovod, 
na který obec měla úvěr 8 mil. K tomu se ještě splácela 
kanalizace a ČOV z 90. let. Dotace na ni nebyla několik 
let vyúčtována a obci vážně hrozilo její vrácení 12,6 mil. 
S dodavatelem ČOV vedla soudní spor, řešený nejvyšším 
soudem. Ten dal později za pravdu obci, díky precizní 
práci právního zástupce obce JUDr. Hradeckého. 
V návaznosti na to jsem s dodavatelem ČOV firmou 
Hesko uzavíral dohodu o vyrovnání.  Účastníci původní 
smlouvy – jejich jednatel, tehdejší starosta i právní 
zástupce již nebyli mezi živými. Vskutku nelehké 
začátky, ani na ně nechci moc vzpomínat. Při tom 
jsem ještě musel občas dojíždět do svého předchozího 
zaměstnání k předání a inventarizaci svěřeného 
majetku. Zákon o uvolnění zaměstnance k výkonu 
veřejné funkce je jedna věc, realita však druhá. 

Co všechno se vám za pět volebních období 
povedlo realizovat? Z čeho máte největší 
radost?

Především se nám podařilo v rekordně krátké 
době zajistit zpracování projektové dokumentace 
a získat povolení na dostavbu kanalizace 
a vodovodu. Bez toho nešlo usilovat o dotace. 
Výraznou zásluhu na tom má tehdejší místostarosta 
Ing. Pavel Netrval, strávili jsme nad plány společně na 
OÚ mnoho večerů a víkendů. Bez podpory zastupitelů 
by to rovněž nešlo, s těmi jsme se scházeli min. 
2x měsíčně do pozdních večerních hodin. K tomu jsme 
často, rovněž po večerech, dojížděli na jednání Svazku 
obcí pro plynofikaci na Dolce. Výsledky se dostavily, 
ale po prvním volebním období již 5 zastupitelů dále 
nekandidovalo… 

Zhruba do poloviny volebního období se nám 
podařilo zajistit smlouvy na získání finančních 
dotací 14 mil. na splaškovou kanalizaci a 10 mil. 
na vodovod. Radost to byla obrovská, byla i oslava. 
Následovala složitá jednání o úvěrech, finanční ukazatel 
dluhové služby byl s úvěrem na plyn a splátkami ČOV 
doslova tragický. Nakonec se mi po několika osobních 
jednáních s ředitelem Čs. spořitelny podařilo snížit 
úrokovou sazbu na úvěr z plynu a získat další dva 
úvěry do dofinancování kanalizace a vodovodu ve výši 
20 mil. Měli jsme s kolegy velké obavy, zda to dokážeme 
splácet, dlouho jsem z toho nespal. Vždyť jen měsíční 
splátka úroků činila 80.000 Kč.

Za užívání zemědělských pozemků neplatil obci nikdo 
nájem. Za ty ostatní, převážně rekreační, jen velmi 
nízký. Dnes má obec roční příjem z pronájmů pozemků 
323.000 Kč.

S hospodařením v obecních lesích jsem si dlouho 
nevěděl rady. Neměl jsem v tomto směru žádné 
zkušenosti. Výnosy sotva pokryly náklady. Nevěděl 
jsem, co je desetiletý lesní hospodářský plán, ani že 
ho obec má za povinnost zpracovat. Letos zajišťuji 
již druhý. V období 2019–2022 jsme pro hospoda-
ření v lesích zpracovali několik žádostí o dotace 
a získali 3.300.000 Kč. Hospodářský výsledek činil 
zisk 4.140.000 Kč. O výsledcích hospodaření v lese je 
zveřejněn samostatný článek.

Alfou a omegou pro rozvoj obce je územní 
plán, ten DL rovněž nikdy neměla. Zpracovali jsme, 
získali na něj dotaci a v prosinci 2004 byl schválen. 
V r. 2013 následovaly dvě změny, letos byl dokončen 
nový územní plán.

To jste pořád jen u 1. volebního období, co 
následovalo?

Samozřejmě fáze realizační. Výstavba plynovodu ve 
všech 4 sídlech obce byla náročná pro nás i pro 
občany. Sotva se dokončila, rozkopali jsme DL znovu 
(kanalizace, vodovod) a pak ještě jednou (rekonstruk-
ce silnic a chodníků). Následovalo jednání s občany, 
přesvědčování, výstavba přípojek. Později v jiném 
volebním období následovalo v Lišicích totéž, když se 
mi podařilo získat dotaci na splaškovou kanalizaci ve 
výši 15.326.000 Kč.

Opravili jsme celou řadu místních komunikací, 
zařídili jsme opravu i těch krajských. V části DL 
postavili nové chodníky s pomocí získané dotace 
8.560.000 Kč. Mnozí občané mají v živé paměti 
nelehkou situaci, kdy byla silnice vybagrována o metr 
dolů a  místo vozovky zbyla v ulici jen rozbahněná 
pláň. Nesmírně jsem si vážil jejich trpělivosti, kterou 
jsem já už ztrácel. Je však třeba říci, že celé to snažení 
bylo koncepční a promyšlené. Napřed vše zakopat do 
země, pak nová silnice a chodníky. 

To pro změnu stále jen kopete v zemi, nic víc 
nebylo?

Nevím, kolik máte prostoru. Bylo toho strašně moc, na 
všechno se ani nedá vzpomenout. Nechtěl bych unavo-
vat výčtem všeho, pravidelně jsme občany v Hlasateli 
informovali.

Výstavba kanalizace a vodovodu - II. etapa v Dolní Lukavici

Pokládka plynovodu z Krasavec do Snopoušov
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OZNÁMENÍ OÚ DOLNÍ LUKAVICE
Vážení občané,
rádi bychom Vás ve spolupráci se zástupci obce z pozice zpracovatelů nového
územního plánu informovali, že bylo dokončeno zpracování jeho druhé fáze,
tzn. NÁVRHU ÚZEMNÍHO PLÁNU (ÚP). Návrh ÚP komplexním způsobem řeší
základní koncepci rozvoje obce, koordinuje všechny důležité zájmy a stanovuje
na všech pozemcích podmínky využití.
ÚP rozlišuje, které území je zastavěné, zastavitelné či nezastavěné. Celé území
je rozděleno na jednotlivé funkční plochy („barvy na výkresech“) jako jsou bydlení,
občanská vybavenost, lesy, apod.
Kompletní návrh územního plánu, tzn. výkresovou a textovou část, najdete
pod záložkou “Územní plán” na webových stránkách obce, případně do jeho tiště-
né verze můžete nahlédnout přímo na úřadě.
Na úterý 18.5.2021 v 9:30 hod na Městském úřadě v Přešticích je stanoven termín
1. fáze projednání ÚP - tzn. společné jednání, které není určeno pro veřejnost,
ale pro orgány státní správy a sousední obce. Do 30ti dnů ode dne tohoto
jednání však může každý písemně uplatnit na MÚ Přeštice své připomínky.
Rámcově v druhém pololetí roku 2021 pak bude následovat veřejné projednání,
konané přímo v Dolní Lukavici, kde budete moci uplatnit své námitky a připomínky.

Sladký&Partners s.r.o. / jakožto součást Volného Architektonického Sdružení / Ateliéru VAS
Duben 2021 / Kontakt: Ing. arch. Veronika Kronich, kronich@ateliervas.cz

ÚZEMNÍ PLÁN
DOLNÍ LUKAVICE

...VĚŘTE, ŽE SE VÁM VRÁTÍ PRŮZKUMY NÁVRH PLATNÝ ÚP
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hů, s více než 34.000.000 mil. Kč na účtech obce, 
které generují poměrně vysoké úroky. 

Tehdejší úřednice paní Kastnerová již zavzpomínala 
v Hlasateli při jiné příležitosti. Právě ona byla jedinou 
pracovnicí OÚ. Její letité zkušenosti byly pro mé 
začátky velkou pomocí. Během prvních měsíců jsem 
na posílení úřadu přibral na určitou dobu paní Annu 
Rádlovou, která v té době pracovala v kuchyni MŠ, 
dříve na OÚ. Při investiční smršti, kterou jsme v obci 
rozpoutali, bylo jasné, že jeden úředník bez zástupu 
je málo. Proto jsem v r. 2006 po několika pokusech 
o sehnání kvalitní účetní přijal Michala Böhma. Po 
avizovaném odchodu paní Kastnerové do důchodu 
nastoupila na její místo v r. 2007 Mirka Štychová. 
Jediným pracovníkem údržby byl Standa Vokáč. 
K němu jsem přibíral brigádníky. V dalších letech se 
mi pro údržbu obce podařilo zajišťovat z finančních 
prostředků úřadu práce pracovníky z řad uchazečů 
o zaměstnání. Tím jsme ušetřili  již několik milionů Kč.

Obec nevlastnila žádný dopravní prostředek. Údržba 
v obcích se tedy zajišťovala jen obtížně. Rovněž tak 
úkoly v oblasti požární ochrany. Dnes obec vlastní 
5 automobilů, z toho 2 byly pořízeny nové, ostatní 
ojeté. Dále 3 vleky a menší traktor, vše pořízeno 
nové. Situace se sekačkami byla obdobná. 

Do počátku volebního období jsme vstupovali 
s tímto finančním stavem: 

Období Finance Úvěry
konec roku 2018 13.412.568 Kč žádné
konec roku 2021 27.221.298 Kč žádné
k 31. 8. 2022 34.585.026 Kč žádné

Obec v současné době disponuje 3 byty, z nichž 
1 byt je součástí výpůjčky budov pro ZŠ a MŠ. 
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Jenže za tu dobu vyrostla celá jedna generace, ti 
to ještě tehdy nemohli číst.

To je pravda, všechny jsem je viděl a přivítal při slav-
nostním vítání občánků. Později při zahajování školního 
roku. Některé jejich rodiče jsem i oddával. Svatby, kdy 
oddávajícím byl místní starosta, se v obci nekonaly ně-
kolik desítek let. Jen si nejsem jist, jestli to současnou 
mladou generaci bude zajímat. 

Nesporným faktem je, že obyvatelstvo se z velké části 
obměnilo. Z původních cca 700 jich v obci žije nyní 
1.083, to je ohromný nárůst. K obměně je nutné započíst 
zemřelé a odstěhované.

Obec má přece také budovy, školu, hřbitov...

To je pravda, do školy jsem tady také chodil a na hřbitově 
skončím. Jen ho předtím musíme trošku vylepšit. Zatím 
jsme se vyrovnali majetkově s církví a s Horní Lukavicí 
po 30ti letech právně. 

Ještě máme veřejné osvětlení, to jsme také obnovili 
a doplnili. Veřejný rozhlas jsme vyměnili za bezdrátový 
do všech sídel obce, s centrálním ovládáním z OÚ.

Když jste narazila na ty budovy, pro hloubavé čtenáře by 
jejich počet mohl být dobrou otázkou. 

Prozraďte nám, kolik budov obec celkem spravuje?

Obec se stará  o 22 budov. Určitě jich není méně, možná jsem některou menší vynechal. Přístřešky a pergoly, 
o které je také třeba se starat, nepočítám. Naprostá většina těchto budov dostala novou střešní krytinu, 
některé i krov, nová okna, 
vstupní dveře. Některé nové 
topení, fasádu, rozvody 
apod. Téměř každá rodina 
v obci bydlí v domku, tak si 
umí představit jeho nikdy 
nekončící údržbu. Rozloha těch 
největších obecních (ZŠ, MŠ, 
OÚ, KD) je proti těm rodinným 
nesrovnatelná. Starost také. 

Péče o ně nespočívá jen 
v údržbě, ale i v administrativě. 
Pro ilustraci: budova MŠ 
nebyla zapsána v katastru 
nemovitostí ani po 25 letech 
užívání. Chovatelna totéž, ta 
nebyla ani zkolaudována. Obojí 
jsem zajistil přesně 50 let po 
její výstavbě. 

A co Vám udělalo největší radost? 

Určitě toho bylo víc. Každá zdárně dokončená akce, takže vlastně všechny. Jednou jsme na poradě 
zastupitelstva konstatovali, že je to takový fofr, že se ani nestačíme zastavit, nadechnout a z těch dokončených 
věcí se zaradovat.

Jednou z největších radostí je vidět opravenou školku a školu plnou dětí, vidět je prohánět se spokojené 
po námi vybudovaných hřištích. Teď se to zdá jako samozřejmost, ale asi v r. 2004 byl v ZŠ takový nedostatek 

dětí, že KÚ doporučoval uzavření ZŠ 
nebo dofinancování platů učitelů 
z rozpočtu obce. Ani jedno jsme nechtěli připustit. Skončí škola, skončí 
život v obci. Financovat nebylo z čeho. Tak se krátily pracovní úvazky učitelů. Naše popularita byla nesmírná, 
to si jistě dovedete představit. Někteří rodiče tehdy vozili děti do přeštické školy nebo do Plzně. Dnes má naše 
škola takové renomé, že jsme museli navýšit kapacitu a z Přeštic dojíždí některé děti k nám. Družina nebyla 
žádná, dnes máme 2 třídy. Škola praská ve švech, žije to tu od rána do večera. Připravujeme projekt na rozšíření 
kapacity v prostorách stávajícího školního bytu.

O hřištích se nám ani nezdálo. 
První, to dětské  jsme vybudovali 
v r. 2006 před školou, rozšířením 
parčíku. V r. 2012 další, to na 
školním dvoře, tehdy s mlatovým 
povrchem (nezískali jsme dotaci), 
později pergola a několik herních 
prvků na dvorku. V r. 2020 jsme 
s využitím dotace kraje provedli 
výměnu povrchu hřiště za umělý, 
přibyly mantinely, herní prvky 

a umělé osvětlení. V letošním roce vedle hřiště vyrostla venkovní 
učebna. Po výměně kotlů na uhlí za plynové v r. 2020 (čím teď 
budeme topit???)  byl vyklizen sklad paliva. Letos byl využit na  
vestavbu WC včetně bezbariérového, našlo se i místo na uložení 
pomůcek pro venkovní využití. Uživatelé hřiště tak nemusí na WC 
běhat až do 1. patra a budova školy může zůstat uzavřena.

Radost mám i z toho, že nám letos podařilo vykoupit zahradu 
s garáží mezi OÚ a chovatelnou. Tím se otvírá prostor pro další možný 
rozvoj v centru obce. Napravili jsme tak neuvážený krok našich před-
chůdců, kteří část obecního pozemku uprostřed jiných prodali tehdejší-
mu předsedovi MNV. 

Velkou časovou zátěží byly soudní spory. Žasl jsem, na jaké úrovni a kolik jich obec vedla. Kromě již zmí-
něného sporu o technologii z ČOV jsem měl na stole rozsudek Ústavního soudu o přidělení náhradního bytu 
v MŠ. To bylo již vyřešeno, ale klid nebyl. Tato kausa se doslova jako červená nit táhla všemi volebními obdobími 
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Akce ve volebním období 2002 – 2006  
 dotace z KÚ (250 000 Kč) na re-
konstrukci objektu prodejny v Liši-
cích (750 000 Kč)
 dotace z odboru život. prostř. KÚ 
(250 000 Kč) na intenzifikaci a mo-
dernizaci provozu čistírny odpad-
ních vod (450 000 Kč) 
 dotace prostřednictvím Mikr. 
Přešticko na opravu míst. komunika-
cí (104 000 Kč)
 55.000,-Kč - dary občanů  
na výstavbu infrastruktury v DL
 probíhá finální úprava povrchu

dvou hlavních místních komunikací 
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 stejná úprava povrchu provedena 
na odstavné ploše před hřbitovem
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osvětlení, zejména v DL
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hlášení do všech obcí současně bude 
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bude přenášet bezdrátově
 pro nejmenší generaci došlo  
k obnově a doplnění mobiliáře hřiště 

u mateřské školy, pro větší děti k in-
stalaci dětského hřiště před základní 
školou.
 zemní práce k odvedení dešťo-
vých vod probíhají ve Snopoušo-
vech, v Lišicích, v DL na Pajzovně  
a u hřbitova.
 v Krasavcích byl za pomoci míst-
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 dokončena modernizace zařízení 
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podpory krajského úřadu 
 u konce je jednání o prodeji býva-
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 zdravotní a bezpečnost. prořez 
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Tyto akce pro vás schvalovali zastu-
pitelé: Josef Netrval, Irena Hodano-
vá, Václava Klepsová, Milan Kučera, 
Miroslav Rotenborn, Karel Šebesta, 
František Tolar, Radek Vrba, Libuše 
Živná

Čtyři roky starostí - teď snad dů-
vod k úsměvu. Místostarosta Pavel 
Netrval a starosta Vítězslav Opálko.

Poslední akce:  dětské hřiště před základní školou

Rozhovor se starostou obce Rozhovor se starostou obce

První hřiště v DL, rok 2006 Hřiště nyní, rok 2022

Původní stav zahrady
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Obec se díky Vám několikrát umístila 
v soutěži Vesnice roku, přebíral 
jste ocenění. Co nám k tomu bližšího 
řeknete?

To byla taková třešnička na dortu, kdy 
již bylo možné ukázat konkrétní vý-
sledky činnosti a změn, kterých jsme 
dosáhli. Ale i sepsání přihlášky do sou-
těže s výčtem realizovaných akcí zabere 
dost času a zaměstná celý tým OÚ.

Hodnotící komisi kromě výše investo-
vaných částek do technické infrastruk-
tury velmi zaujal soubor opravených 
památek drobné lidové architektury. 
V tom jsme byli v regionu takoví prů-
kopníci, uskutečnili jsme ten projekt v r. 
2009-2010. Kladně byla hodnocena i úzká 
spolupráce s místním zemědělským 
podnikem. 

Získaná příjemná finanční injekce 
600.000 Kč z MMR (kromě několika 
desítek tisíc z kraje) je ovšem také 
formou dotace, takže zase práce a psaní. 
Samotné přijetí v senátu, kde se ceny 
předávali na republikové úrovni, má 
slavnostní ráz. Za získané prostředky 
jsme zrekonstruovali další část MŠ – 
kuchyni. Později následovala v soutěži 
covidová pauza. Domnívám se, že nyní 
nastal dobrý čas přihlásit obec do soutěže 
znovu, je to výzva pro nové zastupitelstvo.

Existuje něco, co se Vám nepodařilo 
realizovat, dotáhnout ?

S kolegou Pavlem Netrvalem jsme jediní 
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nám podařilo udělat daleko víc, než jsme 
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povodňové opatření se nezrealizovalo, 
ale to by bylo na dlouhé samostatné téma. 
I této problematice jsme se však intenziv-
ně věnovali a zajistili společně s Povodím 
Vltavy zpracování protipovodňové studie 
u ČVUT Praha. Na tu může kdokoliv 
navázat. Další kroky tehdy ztroskotaly 
na nemožnost nakládání s pozemky resti-
tuentů zámku. 

Nepodařilo se mi mít ani jedno volební 
období stejného místostarostu.

V čem spatřujete příčinu?

Domnívám se, že je to náročností 
funkce i náročností mojí. S žádným 
místostarostou jsem se dosud nerozešel 
lidsky, ba naopak, všichni mi slíbili další 
pomoc. Přínos ve střídání místostarostů 
spatřuji v tom, že více lidí má nyní 
podrobnější představu o řízení a chodu 
obce. Samozřejmě by ale bylo pro 
starostu jednodušší mít stálý tým na 
delší dobu. 

V roce 2002 jste opustil předchozí 
zaměstnání, abyste začal pracovat 
jako uvolněný starosta, v čem vidíte 
největší osobní přínos této funkce? 

V mé další životní etapě jsem se 
musel velmi rychle zorientovat 
v mnoha věcech. Zejména ekonomické 
záležitosti byly pro mě nové. Předtím 
jsem dělal provoz, pracoval s  mnoha 
podřízenými, ale na ekonomiku tam byl 
samostatný odbor. Tady musíte dělat 
všechno, ekonomiku však prvořadě, 
jinak obec rychle skončí. Každý rok je 
obec auditována. Chce-li starosta uspět, 

Výstavba trojgaráže u sýpky svépomocí

Zanešené koryto Úhlavy ...

Obnova polní cesty hřbitov - Drbná

bylo vyčištěno v roce 2005

Občané Krasavec pečují o svoji kapličku vzorně 

Ve snopoušovském KD se vystřídalo 5 nájemců 

Vytopeným občanům zajistila obec finanční pomoc

Hned první stavební akce (Lišice) se nám povedla  
a povzbudila nás ( fond Solidarity EU) 

Rozhovor se starostou obce

měl by se orientovat v okruhu 360 stupňů. To 
je samozřejmě velmi obtížné. Navíc doslova každá 
hodina obvykle přináší něco jiného, nestačíte jednu 
věc dodělat a je třeba řešit další. Na systematickou 
práci pak zbyde večer nebo víkend. Navíc strany, 
přicházející se svými požadavky nebo nápady je mají 
předem nastudované, připravené, mnohdy jsou to 
odborníci. Od vás se očekává, že budete reagovat na 
všechno a nejlépe hned, nebo v přiměřené lhůtě. 

Celkově bych řekl, že jsem na sobě musel hodně 
zapracovat, slevit z osobního pohodlí, krotit svoji 
přímou povahu a impulsivní jednání.  

Mám pocit, že jsem s týmem spolupracovníků pro 
svoji rodnou obec odvedl dílo, které tady několik 
desetiletí zůstane a bude lidem sloužit. Ukázali 
jsme, že to prostě jde. Dobře to popsal Marek Maňour 
v posledním Hlasateli. Pro obec je škoda, že lidé jako 
on se již nechtějí podílet na jejím vedení.

Funkce starosty mě také umožnila poznat široký okruh 
lidí, se kterými bych se jinak asi nesetkal. S mnohými 
se rád budu setkávat i nadále. Zejména s těmi, kteří 
nekamarádili jen s mojí funkcí.

V neposlední řadě jsem měl možnost dokonale poznat 
obec, její okolí i historii. Řekl bych, že je to jedna 
z nejzajímavějších prací. Časově však velmi náročná, 
zodpovědnost za výkon funkce maximální – ručíte 
celým svým majetkem a žádná pojišťovna Vás na to 
nepojistí.

Dal jste najevo, že již nechcete ve funkci 
starosty pokračovat. Myslíte to vážně? Tolik 
úspěchů? Jaké máte důvody?

Ano, to myslím naprosto vážně, všechny své kolegy 
i zaměstnance jsem na to včas upozornil.

Před čtyřmi lety jsem to také myslel vážně, ale 
v závěru jsem zjistil, že jediný, kdo tomu věřil, jsem byl 
já sám. Teď jsem se na to lépe připravil a po dlouhém 
a pečlivém výběru jsem vytipoval svého možného 
nástupce. Je v čele kandidátky, jak se na starostu patří. 
Musel jsem mu ovšem slíbit, že za sebou nezabouchnu 
dveře. Má trošku obavy, že laťka je nasazená příliš 
vysoko. I proto jsem přesvědčoval Ing. Netrvala 
a ostatní schopné zastupitele, aby vytrvali a nenechali 
v tom mého nástupce samotného.

A důvody? Po dvaceti letech? Mám hodně rád přísloví, 
to jsou moudra našich předků. Tady se např. hodí, že 
je umění včas odejít. Každý starosta i po kratším 
čase Vám řekne, že nárůst administrativy je neúnosný, 
otravný, zničující. Čím víc peněz pro obec získáte, tím 
víc na sebe nabalíte kontrol. A každá z nich ráda něco 
najde. Co jste při tom ještě stačil zrealizovat, zajistit, 
není omluva. Popravdě mně nejvíce vadí množství času, 
které funkci musím věnovat, aby výsledky odpovídaly 
mé představě. Zeptejte se nového starosty za 20 let. 

Finance
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V září jsme zaznamenali ještě jeden úspěch. Z rukou radního Plzeňského 
kraje Ing. Štekla a zástupce společnosti Eko-kom jsem převzal ocenění za 
10. nejlepší místo z více než 500 obcí Plzeňského kraje v třídění odpadů. 
Zásluhu na tom mají všichni, kdo odpady třídí. Do ukazatelů soutěže je 
zahrnut i sběr separovaných odpadů pořádaný ZŠ, a sběr železa pořádaný 
hasiči, pokud dodají na OÚ doklad. 

  2010
 » opravy místních komunikací 
v Lišicích

 » vydána kniha Ing. Jaroslava Kasla 
„Dolnolukavické a jiné povídky“

 » zahájena I. etapa oprava MŠ 
- rekonstrukce soc. zařízení, 
úprava topení, nákup nábytku

 » zakoupena nová technika pro 
SDH Dolní Lukavice 

 » zpracován projekt k územnímu 
řízení na obytnou zónu Dolní 
Lukavice - Sever

 » projekt pro územní řízení na re-
konstrukci komunikace III.třídy 
a výstavbu chodníků v DL

 » získány dotace na ekologické 
projekty: 50.000 Kč odkanali-
zování Lišic k územnímu řízení; 
50.000 Kč rekonstrukce ČOV ke 
stavebnímu povolení 

 » proběhlo setkání rodáků z Lišic

  2011
 » osazena rekonstruovaná socha sv. Petra 
v Dolní Lukavici - nemovitá kulturní 
památka

 » dokončena akce „Úpravy odpočinko-
vých zákoutí“ - u této sochy a kolem KD 
v Krasavcích

 » pokračování v úpravách hřbitova

 » dokončení I. etapy veřejného osvětlení 
v Dolní Lukavici

 » doplnění herních prvků na dětském 
hřišti před ZŠ

 » vydání publikace „Putování za lukavic-
kými světci“ v souvislosti se stejnojmen-
ným turistickým pochodem po nově 
opravených sochách

 » rekonstrukce MŠ - rozvody vody, obnova 
a modernizace vybavení školní kuchyně 
(zakoupení konvektomatu, myčky, nere-
zové vybavení)

 » nový krov a střecha na budově čp. 142 
v DL a nová fasáda, dotace Plzeňského 
kraje 290.000 Kč

 » poprvé byla vánočně osvětlena stará 
lípa před kostelem, světla jsou zde umís-
těna celoročně 

Jak šel čas ... v letech 2010 - 2014

záchrana a obnova 9 prvků 
drobné lidové architektury 
včetně parkových úprav 
a nasvětlení, dokončeno 
v roce 2010
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konstrukci komunikace III.třídy 
a výstavbu chodníků v DL

 » získány dotace na ekologické 
projekty: 50.000 Kč odkanali-
zování Lišic k územnímu řízení; 
50.000 Kč rekonstrukce ČOV ke 
stavebnímu povolení 

 » proběhlo setkání rodáků z Lišic

  2011
 » osazena rekonstruovaná socha sv. Petra 
v Dolní Lukavici - nemovitá kulturní 
památka

 » dokončena akce „Úpravy odpočinko-
vých zákoutí“ - u této sochy a kolem KD 
v Krasavcích

 » pokračování v úpravách hřbitova

 » dokončení I. etapy veřejného osvětlení 
v Dolní Lukavici

 » doplnění herních prvků na dětském 
hřišti před ZŠ

 » vydání publikace „Putování za lukavic-
kými světci“ v souvislosti se stejnojmen-
ným turistickým pochodem po nově 
opravených sochách

 » rekonstrukce MŠ - rozvody vody, obnova 
a modernizace vybavení školní kuchyně 
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zové vybavení)

 » nový krov a střecha na budově čp. 142 
v DL a nová fasáda, dotace Plzeňského 
kraje 290.000 Kč

 » poprvé byla vánočně osvětlena stará 
lípa před kostelem, světla jsou zde umís-
těna celoročně 

Jak šel čas ... v letech 2010 - 2014

záchrana a obnova 9 prvků 
drobné lidové architektury 
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PŘIJATÉ DOTACE 2006 - 2022
CELKEM 63.016.403 KČ

Vývoj finančních prostředků  
v letech 2006-2022

Přijaté dotace v letech 2006-2022
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Hospodaření v obecním leseHospodaření v obecním lese

Ekonomické výsledky hospodaření

Hlavní příjmová položka při hospodaření v lese, kterou je prodej 
dříví, byla za uplynulé čtyřleté období ovlivněna odbytovou 
a cenovou krizí (nízké ceny dříví na trhu). To bylo zapříčiněno přetlakem 
nabídky dříví z kalamitních těžeb, hlavně kůrovcových. V průběhu roku 
2019 se toto ještě tolik neprojevilo, protože v tomto roce byly realizovány 
zvýšené těžby právě z důvodu likvidace kůrovce a ostatní nahodilé těžby 
(vývraty, zlomy, souše). V roce 2021 se tento propad cen naplno odrazil 
v cenách dřeva. V průběhu téhož roku došlo k postupnému oživování 
na trhu s dřívím, což se projevilo navýšením cen a zpeněžením hlavně 
v závěru roku a v roce 2022. 

Po absolvovaných cenových jednáních s odběratelem dříví (Kaiser 
s.r.o.) došlo v období březen 2021 až červen 2022 k navýšení cen dříví 
3x. Vzhledem k tomu, že náklady na těžební činnost jsou započteny v ceně 
prodávaného dříví, tvoří nákladovou položku téměř výhradně pěstební 
činnost. Celkové náklady na pěstební činnost za roky 2019–2022 činí 
2743 tis. Kč.

Největší položku zaujímá: 

 » obnova lesa (zalesňování) - 51% z celkových nákladů
 » oplocování lesních kultur – 13 %
 » ochrana proti buřeni a nátěry proti okusu zvěří – 12% 
 » úklid klestu – 8%
 » ostatní náklady na ochranu lesa proti kůrovci a výchova porostů – 8% 
 » ostatní náklady pěstební činnosti – 8%

Zpráva o hospodaření v Obecních lesích Dolní Lukavice 
za období 2019–2022

Lesnické hospodaření v průběhu uplynulého volebního období

Počátek uplynulého volebního období je charakterizován zejména likvida-
cí pokračující kůrovcové kalamity z předcházejících let. V roce 2019 bylo 
vytěženo celkem 3.110 m3 dříví, vše v nahodilé těžbě (vývraty, zlomy, souše, 
kůrovec) a z toho kůrovcová těžba představovala 1.426 m3. V roce 2020 došlo 
k částečnému zpomalení vývoje kůrovců a bylo vytěženo 696 m3 kůrovce 
z celkové těžby 1944 m3. V tomto roce se podařilo naplnit jeden ze závazných 
ustanovení lesního hospodářského plánu, a to výchovné zásahy v porostech do 
40 ti let ve výši 6,63 ha (probírky, prořezávky) a tím byl naplněn celkový úkol 
do konce platnosti lesního hospodářského plánu (platnost plánu 2013–2022). 
V následujících letech 2021 a 2022 dochází již k výraznému snížení 
kůrovcových těžeb. V roce 2021 bylo vytěženo 163 m3 kůrovce a odhad na 
rok 2022 činí 150 m3. Po provedených nahodilých těžbách vznikaly v lesních 
porostech kalamitní holiny, které jsme se snažili průběžně zalesňovat i přesto, 
že bylo možné na základě opatření obecné povahy vydaném Ministerstvem 
zemědělství ČR zalesnění odložit až na dobu pěti let po vzniku holiny. Za období 
2019–2022 se podařilo zalesnit 10,92 ha a z toho 4,99 ha melioračními a zpev-
ňujícími dřevinami (buk, dub, jedle). 

Z přiložené tabulky je patrné, že v popisovaném období byla zalesněna větší plocha než představoval pří-
růstek holiny těžbou (je ale potřeba vzít v úvahu, že část holiny přešla z předcházejícího období – z roku 2018). 
Celé toto období je typické pracnou ochranou mladých lesních porostů proti úporné buřeni a nežádoucím křovinám 
jako je trnka, šípek, bez apd. Jednou z nejnáročnějších činností byla stavba oplocenek proti škodám zvěří. 

Celkem se podaři-
lo za poslední čty-
ři roky postavit 
5,63 km oplocení.       

Rok TČ celkem Z toho NH Výchova -40 nal.1 Přírůstek 
holiny 
těžbou

1. zalesnění 
celkem

1.  
zalesnění 

PÚ -40 Prořezávky

m3 m3 HA HA HA HA HA
2019 3.110,38 3.110,38 0,41 5,19 3,88 1,99
2020 1.943,59 1.755,04 3,92 2,71 3,33 4,20 1,84
2021 848,75 801,16 1,03 1,43 0,48
2022 860,00 860,00 0,60 1,41 0,68

SA 6762,72 6526,58 3,92 3,12 10,15 10,92 4,99

Dotace a příspěvky na hospo-
daření v lesích

Významnou příjmovou položkou 
jsou příspěvky a dotace na hospo-
daření v lesích. Za poslední čtyři 
roky se jednalo hlavně o dva druhy 
dotací. Za prvé jde o podporu na 
obnovu lesa, výchovu lesních 
porostů, využití ekologických 
technologií a ochranu lesa. 
Druhou a neméně podstatnou 
dotací bylo tzv. Zmírnění dopa-
dů kůrovcové kalamity za roky 
2018, 2019 a 2020. 

Celkem za poslední čtyři roky 
bude příjem dotací a příspěvků 
představovat částku 3300 tis. Kč, 
z toho 1622 tis. Kč na zmírnění 
dopadů kůrovcové kalamity 
a 1678 na podporu ostatních 
činností (obnova, výchova atd.). Dá 
se říci, že se obci dařilo uvedené 
dotace úspěšně čerpat. Když si 
uvědomíme, že z celkových příjmů 
za roky 2019 až 2022, které 
dosáhnou cca 6844 tis. Kč činí 
dotace 48%, je nepochybné, že 
se jedná o velmi důležitou část 
příjmů. V roce 2022 již není dotaci 
na zmírnění dopadů kůrovcové 
kalamity možné čerpat a je 
nahrazena finančním příspěvkem 
na podporu adaptace lesních 
ekosystémů na klimatickou změnu. 
Termín pro podání žádosti za rok 
2022 je stanoven od března 2023.

Ing. Karel Luňák 
odborný lesní hospodář

Ukazatel 2019 2020 2021 2022 
odhad

Celková těžba (m3) 3.110,38 1.943,59 848,75 860,00
Tržby za dříví (Kč) 1.651.000 700.801 432.754 800.000

Dotace (Kč) 1.031.000 1.498.556 490.005 280.000
Celkem výnosy (Kč) 2.682.000 2.199.357 922.759 1.080.000

Celkem náklady (Kč) 810.335 981.958 431.156 520.000
Výsledek bez dotací (Kč) 840.665 -281.157 1.598 280.000

Výsledek včetně dotací (Kč) 1.871.665 1.217.399 491.603 560.000
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Jak šel čas v letech 2018-2022 
Rok 2018
Práce zastupitelstva se nadějně rozbíhá. Je 
schválen rozpočet obce na rok 2019, dlouhodobý 
výhled a strategický rozvojový plán obce. V něm 
jsou pro nejbližší období stanoveny dvě priority: 

Rok 2019
Začali jsme plnit úkoly, vyplývající ze schváleného 
strategického rozvojového plánu obce. Při jejich 
realizaci jsme byli postaveni před skutečnost, že 
vzhledem k velkému výskytu plísní v budově OÚ jsme 
museli přistoupit k zahájení přestěhování úřadu. Vše 
se nám podařilo vystěhovat během měsíce března do 
upravených prostor klubovny čp. 142 v DL. 

Proběhly úvodní jednání s architektem pro zpracování 
nového ÚP, s projektantem na dopravní stavby a řada 
dalších jednání. 

Postupně jsme opravili či zcela nově nahradili obecní 
lavičky a odpočinková místa u našich památek. Vše 
dělají naši zaměstnanci. 

zahájení prací na novém územním plánu (ÚP)

rekonstrukce budovy obecního úřadu  

Z Plzeňského kraje: 

350.000 Kč z programu PSOV na rekonstrukci 
a rozšíření veřejného osvětlení a přeložení 

veřejného rozhlasu v Krasavcích

450.000 Kč na odstranění havarijního stavu 
a naléhavých potřeb obce na rekonstrukci 

budovy OÚ

53.620 Kč z programu Podpora ochrany lesa v PK 
oplocování mladých lesních porostů

Z ministerstva vnitra:

450.000 Kč jako předběžnou alokaci na zakoupení 
nového dopravního automobilu pro jednotku 

požární ochrany

rekonstrukce Obecního úřadu
Rok 2019
Na rekonstrukci budovy OÚ podala nejvýhodnější nabídku firma WH 
STAWO Přeštice s.r.o.

Rok 2020
Rekonstrukce budovy OÚ pokračuje uvnitř instalací sítí, montáží SDK 
stropů, výběrem dlažby, obkladů a dveří, které nám zkomplikovalo 
uzavření prodejen; vně budovy probíhá zateplení fasády, na dvoře OÚ 
pracujeme na odstranění přístřešků v havarijním stavu, opravě bývalé 
zámecké zdi s cílem vybudování nového přístřešku o ploše 120 m2 pro 
parkování techniky obce a uskladnění materiálu.

Rok 2021
Termín kolaudace budovy OÚ proběhl 2. 12. Byl nainstalován nový náby-
tek a vybavení. Slavnostní otevření bylo 30. 7. 2022. 

Jak šel čas v letech 2018-2022

Rok 2020
Tento rok nezačal hezky, neboť dá se říci celý svět 
i naši republiku zasáhlo onemocnění koronavirem 
(COVID-19). Obecní úřad musel přizpůsobit svou práci 
do podmínek, stanovených usnesením vlády č. 87 Sb. 
a ostatními nařízeními státu. Styk s veřejností byl 
omezen, úřední hodiny uzpůsobeny těmto nařízením 
a potřebám občanů. 

Zajistili jsme tlakové mytí všech kontejnerů na 
separovaný odpad 

Prostřednictvím provozovatele v záruční době  jsme 
zajistili kontrolu stavu kanalizace v Lišicích, zjištěné 
závady na šachtách prověřili pomocí kamer a připravili 
reklamační řízení u zhotovitele stavby.

Pro hledání nových zdrojů pitné vody jsme objednali 
hydrogeologické posudky a variantní studii možného 
prodloužení vodovodu.

Ve všech sídlech obce jsme zajistili zdravotní 
a bezpečnostní řez veřejné zeleně, výchovný řez 
stromů, vysázených v uplynulých letech a dosadbu 
uhynulých. 

Projekt pro rekonstrukci komunikací a výstavbu chod-
níků je rozpracovaný, bylo provedeno geodetické za-
měření, odsouhlasen projekt pro průtah Krasavcemi.

Proběhla oprava polní cesty v Lišicích směrem k jezu. 

V části Pajzovny v DL byl proveden nový asfaltový 
povrch.

Zároveň probíhaly dokončovací 
práce úpravy dvora OÚ a přístřešku 
pro komunální techniku, kde byla po-
ložena zámková dlažba, kterou jsme 
využili převážně z původních chod-
níků. Vodní nádrž na dešťovou vodu 
10 m3 byla usazena. Finálně upra-
vený dvůr tvoří přehledný a funkční 
celek s rekonstruovanou budovou 
a navazujícím dvorkem u prodejny 
krmiv, kde je bezbariérový přístup 
na OÚ. 

Jak šel čas v letech 2018-2022

Získané finační dotace
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Odstranili jsme havarijní stav části severní hřbitovní 
zdi a vedli jsme s církví jednání o narovnání majetko-
právních vztahů na starém hřbitově.

Získané finanční dotace: 
Plzeňský kraj

400.000 Kč na modernizaci hřiště u ZŠ 

210.000 Kč na výstavbu přístřešku pro techniku 
obce a skladu materiálu 

70.000 Kč pro hospodaření v lesích 

300.000 Kč nákup dopravního auta s přívěsem pro 
hašení pro SDH 

Nový dopravní automobil pro SDH
rok 2020
V letošním roce jsme již potřetí žádali MV ČR o poskytnutí dotace na nákup nového dopravního automobilu 
s vybaveným přívěsem pro hašení pro výjezdovou jednotku SDH Dolní Lukavice. Po dosažení potřebného počtu 
bodů se to konečně zdařilo, obdrželi jsme rozhodnutí na dotaci 450.000 Kč. Po doložení výběrového řízení, které 
bylo součástí žádosti o dotaci, nám Plzeňský kraj poskytl 
dalších 300.000 Kč. Oslovil jsem zdejší firmy a místní obča-
ny, kteří přispěli částkou 
185.000 Kč. Celková cena 
za vybavenou soupravu je 
1.712.392 Kč. Podíl obce 
činil 777.392 Kč.  

Nový dopravní automobil 
Ford Tranzit pro 9 osob 
s vybaveným přívěsem 
pro hašení pro výjezdo-
vou jednotku SDH Dolní 
Lukavice jsme od dodava-

Zakoupili jsme traktor včetně výměnného příslušen-
ství pro univerzální využití (radlice, sypač, příkopový 
mulčovač) v cenové relaci cca 610.000 Kč vč. DPH. 
Traktor slouží pro údržbu našich obcí pluhováním 
a posypem komunikací, mulčováním příkopů.

Rok 2021

K problematické likvidaci větví byl k obecnímu 
traktoru dokoupen drtič větví.

Jak šel čas v letech 2018-2022

tele THT Polička převzali 19. 10. 2020. Vzhledem k si-
tuaci pandemie COVID-19 a legislativním omezením 
byl bez slavnostního pokřtění a dalších oficialit předán 
k užívání výjezdové jednotce SDH Dolní Lukavice. 

Slavnostního křtu se dopravní automobil dočkal až 
v červnu 2022 při 135. výročí SDH Dolní Lukavice. 

Územní plán obce 
Rok 2019
Proběhlo výběrové řízení na zpracování nového 
územního plánu. Nejvhodnějším zájemcem byl 
SLADKÝ&PARTNERS, s.r.o. Praha.

Rok 2020
Územní plán je ve fázi 2. etapy dle smlouvy, tzn. 
zpracování návrhu ÚP pro společné jednání, probíhají 
koordinační schůzky ...

Rok 2021
Dotace činila 450.000 Kč od MMR.

Rok 2022
Veřejné projednání ÚP obce před jeho vydáním.

Ve všech obcích byly rozmístěné speciální popelnice 
na kuchyňské oleje a tuky. 

Na budově OÚ byla nainstalována nová mluvící 
elektronická siréna od HZS Plzeňského kraje. 

V polovině května nás potrápil déšť, byl vyhlášen II. 
stupeň povodňové aktivity.

V klubovně naši pracovníci odstranili provizorní stěnu, 
došlo k vystěhování nábytku, zařízení a vymalování 
celé klubovny. 

Bylo obnoveno písmo a busta na památníku V. J. Maška, 
písmáka z Vodokrt na lukavickém hřbitově. Opravu 
provedl akademický sochař a restaurátor Mgr. Marcel 
Hron zdarma. 

Rok 2022
Potrápil nás výskyt ptačí chřipky.

Uzavřeli jsme smlovu na umístění Z-box zásilkovny, 
který je velice využíván nejen místními obyvateli. 

V Lišicích bylo provedeno tlakové čištění dešťové 
kanalizace. 

Jak šel čas v letech 2018-2022
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Poděkování jistě právem náleží všem 
zastupitelům, spolupracovníkům, 
zaměstnancům obce i ostatním občanům, 
kteří se podíleli na intenzivním rozvoji obce.
starosta Vítězslav Opálko
místostarosta Michal Böhm

Mgr. Eva Horová
Ing. Pavel Netrval
Marek Maňour
Ing. Michal Švec
Ing. Anna Kadlec Valentová
Mgr. Lenka Zedníková
Michal Komorous

zaměstnanci Stanislav Vokáč
Michal Böhm
Mirka Štychová

DPP Jaroslav Šilhánek (2014-2022)
pracovníci zaměstnaní obcí dočasně z projektu 
Evropského sociálního fondu cestou Ministerstva 
práce a sociálních věcí v období 2018-2022

Petr Rout, Karel Zdeněk

Modernizace víceúčelového hřiště v Zš
Rok 2020
Společnost zajišťující dodávky hřišť 
jsme si pro prázdniny 2020 předem 
zasmluvnili. Zároveň jsme zredukovali 
nabízené práce s vizí, že osvětlení are-
álu, dřevěné mantinely a nátěry reali-
zujeme vlastními silami. Plzeňský kraj 
přispěl dotační částkou 400.000 Kč. 

V průběhu června jsme zahájili s místní 
firmou výkopové práce pro rozvody 
elektřiny. Brigádníci nanášeli impreg-
nační nátěr na 230 ks fošen sibiřského 
modřínu. Marek Maňour naplánoval 
a společně s firmou AB Elektro s.r.o. 
realizoval osvětlení. Následně již 
nastoupila stavební firma a začala 

Pracovalo se na opravě dětského hřiště před ZŠ. 
Byla nutná obnova impregnačního nátěru dřevěné 
konstrukce a drobné opravy. (provedli zaměstnanci 
OÚ). Následovala revize hřiště.

Proběhlo nové osazení veřejného osvětlení v Krasav-
cích, odstranění vzdušného vedení a doplnění rozhlasu.

Byla provedena oprava střechy nad sálem KD 
Snopoušovy.

Knihovnu, která bude přemístěna do čp. 142 DL bude 
zdobit nový nábytek, na jeho pořízení jsme požádali 
o dotaci. 

Došlo k výměně krovu a krytiny na klubovně čp. 
142 DL v místech, kde je sociální zařízení. 

Samozřejmostí pro nás bylo:
 » údržba veřejné zeleně a veřejných prostranství
 » pravidelný svoz nebezpečného odpadu 

 » obnova inventáře vlastními silami
 » údržba a opravy na obecních nemovitostech
 » zajištění voleb

 » pracovní porady se zastupiteli, zaměstnanci, ředitel-
kou ZŠ a MŠ

 » pořádání kulturních akcí
 » v zimním období údržba chodníků a MK
 » donášky Hlasatele do každé domácnosti zdarma
 » projektování úprav veřejných prostranství
 » zpracování podkladů pro žádosti o dotace
 » zajištění chodu OÚ, ZŠ a MŠ
 » vytváření koncepce dalšího rozvoje obce

Jak šel čas v letech 2018-2022

práce v ZŠ a MŠ Dolní Lukavice
Rok 2019
Ve spolupráci se ZŠ a MŠ se uskutečnily stavební 
a řemeslné práce na údržbě a obnově školských zaří-
zení. Byla provedena další etapa výměny rozvodů vody 
v budově MŠ, poměrně nepřehledná a komplikovaná 
větev přes kuchyň s přepojením sousedního bytu. 
Následovaly zednické a malířské práce. 

V souvislosti s nárůstem počtu žáků byla provedena 
adaptace učebny nad bytem v ZŠ, využívané v posledních 
letech jako ateliér a sklad. Mimo připravené práce byla 
zjištěna destrukce části podlahy.

Rok 2020
Po dobu uzavření ZŠ (COVID-19) jsme využili k výmě-
ně kotlů na tuhá paliva z roku 1969 za plynové kotle, 
která byla původ-
ně plánována na 
prázdniny.

Rok 2021
Započali jsme 
s rekonstrukcí 
stávajícího bytu 
v MŠ, prostory 
budou sloužit 

školní jídelně a školce. Část bouracích a demotážních 
prací provádíme svépomocí. K začátku školního roku 
2021/2022 byly škole předány rozšířené prostory 
školní jídelny, o které dlouho usilovala. 

První etapa rekonstrukce původního bytu tak byla 
dokončena. Úpravy zbývající části byly dokončeny na 
konci roku 2021. Kapacitně se počítá se zařízením pro 
7 dětí, kterým se dveře otevřely poprvé letos v září 
2022.

přípravou podkladu. Znamenalo to odebrání 15 cm původního povrchu a následné zpětné vyrovnání a zhutnění. 
Na podklad byl položen umělý povrch s pískovým zásypem. Písek byl speciální technologií zapracováván do 

umělého povrchu, aby byly zajištěny 
ideální podmínky pro sportování a také 
životnost povrchu. Při dodržování ná-
sledné péče je povrch připraven sloužit 
mnoho let. 

Montáž mantinelů jsme provedli během 
pár dnů. Původní sloupy sloužily jen pro 
držení obvodové sítě, takže jsme impro-
vizovali a vymysleli dodatečné držení 
mantinelů a vystužení konstrukce hraze-
ní, které připravilo zámečnictví Miroslav 
Koman z Přeštic. Dalším doplňkem je 
tréninková odrazová stěna. Posledním 
krokem bylo zkrácení a montáž ochran-
ných sítí a instalace LED světel.

Michal Böhm
místostarosta

Příspěvek obce pro chod ZŠ a MŠ: 
Rok 2019:   1.500.000 Kč

Rok 2020:   1.300.000 Kč

Rok 2021:   1.200.000 Kč

Rok 2022:  1.300.000 Kč

Práce v ZŠ a MŠ Dolní Lukavice
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975
Zajímavosti v naší obci
2019 Most přes náhon
Most přes náhon byl uzavřen od 19. 7. 2019 do 10. 12. 2019. Celou akci 
financoval Plzeňský kraj. Starosta obce prosadil výstavbu chodníku.

Kostelní báň v DL
V roce 2019 pokračovaly práce na 
opravách kostela sv. Petra a Pavla 
v Dolní Lukavici. Na konci roku 
2018 byla vyhlášena soutěž na 
dodavatele stavby. Vítězem se stala 
firma TEGMENTO s.r.o. z Rokycan, 
která již v minulosti prováděla práce 
na opravě střechy kostela. Celkové 
náklady na opravu krou a střechy 
činí 1.893.951 Kč vč. DPH. Vzhledem 
k finanční náročnosti akce, budou 
práce realizovány na etapy, přičemž 
letos se počítá s částkou min. 
600.000 Kč. Farnosti se podařilo 
získat prostředky z Havarijního 
programu Ministerstva kultury ve 
výši 400.000 Kč, dalších 100.000 Kč 
přidala farnost a rovněž částkou 
100.000 Kč letošní práce podpořila obec Dolní Lukavice. 

Práce byly zahájeny sundáním celé báně z věže. Tesařská oprava krovu bude 
probíhala na zemi. V první etapě se vyměnilo cca 2/3 krovové konstrukce 
bez bednění. Na věži byla osazena provizorní střecha s bedněním 
a krytinou z asfaltových pásů. Údržba a kontrola provizorní konstrukce je 

2020 Trafostanice
Po několika urgencích jsme docílili 
zajištění opravy fasády trafostanice 
v Lišicích.

2021 Tornádo, Obec 
obci
24. června 2021 jihomoravské 
obce zasáhla mimořádná živelná 
pohroma nevídaného rozsahu, tor-
nádo doslova zdevastovalo několik 
obcí. V takovéto situaci je přímá 
a adresná pomoc tou nejúčinnější, 
pokud je rychlá a nebyrokratická. 
Právě takovou pomoc organizovalo 
Sdružení místních samospráv 
(SMS ČR), jehož je naše obec 
členem. Zastupitelstvo obce DL na 
mimořádném veřejném zasedání 
8. července 2021 schválilo poskyt-
nout nejpostiženějším obcím dar 
v celkové výši 50.000 Kč.

možná díky osazenému reviznímu 
otvoru (tzv. „vylézáku“).

Ve středu 10. 11. 2021 byla na 
kostel sv. Petra a Pavla navrácená 
nová kostelní báň. Akce přilákala 
mnoho diváků i novinářů. Byla to 
opravdu velká podívaná.

Zajímavosti v naší obci

Kultura v obci
Rok 2018
Po volbách v roce 2018 jsme přivítali nové občánky.  

Proběhly oslavy 100 let republiky, ke kterým byl 
vydán specilání Hlasatel. Akce se konala ve KD 
Snopoušovy s bohatým kulturním programem.

Slávek Honzík v  klubovně pohovořil o cestovatelských 
zážitcích z Ománu a Emirátů.

V KD Snopoušovy zahráli kbelští ochotníci hru Dámský 
krejčí.

V prosinci jsme přivítali advent, program zpestřil 
živý betlém. 

Vypravili jsme se na adventní trhy do německého 
Forchheimu.

Prosincové akce uzavřel adventní koncert 
Lukaváčku 20. prosince v kostele. 

Rok 2019
Tříkrálové koledování proběhlo v obcích Krasavce 
a Lišice. 

Dětský maškarní karneval probíhal v Kulturním domě 
ve Snopoušovech, sál byl zaplněn maskami. 

Vypravili jsme do plzeňského divadla Pluto na před-
stavení Mejdan manželek šílených. 

V březnu lukavické a lišické ulice rozesmály maso-
pustní maškary, proběhl již 14. rokem!

V březnu jsme se za nevlídného počasí s turisty 
vypravili „vyšetřovat vraždu“, která se stala v roce 
1911 v lese Vysoká. 

V dubnu se v našich obcích uklízelo. Společný 
úklid v rámci projektu „Ukliďme Česko“ se stal 
úspěšnou akcí. 

KD Snopoušovy roztančili nejen naši obyvatelé 60+, 
ale také šikovné a pohledné mažoretky ze Štěnovic. 

Noc kostelů, která proběhla 24. května, nám večer 
zpestřil plzeňský biskup Tomáš Holub, který nás 
potěšil svou ctěnou návštěvou nejen kostela, ale 
také hospůdky Chovatelna. Program oživili misioná-
ři z Indie a Afriky a soubor středověkých písní Gutta. 

Kultura v obci
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V červnu byla sundána kostelní báň.

V sokolovně vypukly velkolepé oslavy 100 let Sokola. 
Program byl dvoudenní a přilákal velké množství oby-
vatel. Obec DL zajistili 2x grafické zpracování časopisu 
„Sokolík“. 

Každoroční zahájení Haydnovo hudebních slavností se 
konalo již po 27. v Dolní Lukavici. 

Na podzim jsme se vypravili do plzeňského divadla 
Pluto na představení Splašené nůžky. 

V listopadu jsme se vydali opět do divadla, tentokrát 
na muzikál Donaha. 

V neděli 1. 12. jsme přivítali advent a 12. 12. hudeb-
ní soubor Lukaváček měl vánoční koncert v kostele.

Rok 2020
V roce 2020 zdravotní situace kultuře příliš nepřála.

Rok jsme zahájili zájezdem do Velkého divadla do 
Plzně na komedii Brouk v hlavě.

V únoru jsme zorganizovali masopustní průvod 
(22. 2. 2020). Představili jsme novou obecní 
techniku – traktor, který byl ozdobený balonky 
a jel s maškarami z Lišic do Dolní Lukavice. V obou 
obcích byl pokřtěn. 

V květnu měly proběhnout oslavy k 75. výročí osvobo-
zení. Bohužel situace ohledně výskytu Covid-19 byla na 
tolik vážná, že byly veškeré společenské akce zakázány.  

V září se konala hasičská soutěž O pohár starosty.

V sobotu 12. září proběhl koncert v kostele v rámci 
Haydnových hudebních slavností. 

Uskutečnila se dětská burza v chovatelně, kterou 
pořádala Mgr. Lenka Zedníková. 

Chovatelé uspořádali výstavu drobného zvířectva.

 V neděli 29. listopadu jsme rozsvítili vánoční strom 
(bez účasti veřejnosti). 

Koncert Lukaváčku byl v kostele zrušen. Paní 
učitelka Mgr. Naďa Květoňová s dětmi nacvičila 
písničku online a nahrála ji na stránku youtube. 
Pan starosta zajistil její záběry v TV na ČT1.

Kultura v obci

Rok 2021
Stále jsme limitováni s výskytem koronaviru, akce jsou 
omezeny nebo se nekonají vůbec. 

Tříkrálová sbírka se konala on-line (formou 
dárcovské sms nebo fin. darem). 

29. května se uskutečnila Svatojánská stezka, která 
přilákala přes stovku turistů včetně dětí. 

Opět jsme se zapojili do akce „Ukliďme Česko“. 

Proběhlo individuální vítání občánků bez účasti 
veřejnosti. 

V červnu se v Lišicích konala Lišácká stezka.

24. června se za zahradě Chovatelny konalo pouťové 
odpoledne. Akce začala divadelním představením 
Nevěrníci, následovalo vystoupení Lucie Dolejšové 
z DL a na závěr zahrála kapela Hájenka. 

30. července byl slavnostně otevřen po 
rekonstrukci obecní úřad.

21. srpna se konalo odložené II. setkání rodáků 
a občanů z Lišic.

Festival Haydnovy hudební slavnosti byl zahájen ve 
čtvrtek 9. září v DL. 

Soutěž O pohár starosty uspořádalo SDH 25. září 
a ve stejný den se ve Snopoušovech konal tradiční 
motosraz (17. ročník). 

Kultura v obci
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Dolnolukavický Hlasatel
Obecní časopis Hlasatel ve volebním období 
2018-2022 vycházel opět pravidelně, zpravidla 
7x do roka v obsahu 20 plnobarevných stránek. Výbor 
pro kulturu a média ve složení Mgr. Eva Horová, 
Mirka Štychová a Michal Böhm zpracoval celkem 27  
Hlasatelů, z tohoto počtu bylo šest čísel speciálních: 

 » 100 let od vzniku republiky, rok 2018
 » SOKOLÍK 1, ke 100. výročí SOKOLA, rok 2019
 » SOKOLÍK 2, rok 2020
 » Rekonstrukce OÚ, rok 2021
 » Hlasatel Lišickým rodákům, rok 2021
 » Mimořádné číslo k volbám do zastupitelstva obce, 
rok 2022

Hlasatel zpravidla obsahuje: 
 » slovo starosty, slovo zastupitele (každé vydání píše 
jiný zastupitel), zprávy a informace z OÚ, zprávy ze 
ZŠ a MŠ, troška historie, zajímavosti jako fotohádan-
ka, zajímavé místo, naše zahrady, zapomenuté osob-
nosti Dolnolukavicka, seznámení s novými obyvate-
li, jubilanti, zprávy z fotbalu, pozvánky na kulturní 
akce, každé vydání obsahuje rozhovor s místním 
občanem, kvízy, fotosoutěže, sekci zajímavostí jako 
např. rybáři, dárci krve, myslivci ...

Snažíme se dělat Hlasatel čtivý pro naše občany. Velmi 
nás těší, že několik desítek Hlasatelů posíláme i poštou 
rodákům, kteří již nemají trvalý pobyt v naší obci a rádi 
se dočtou nové informace.

Vydané knihy
Během volebního období 2018-2022 Obec DL vydala 
tři knihy Mgr. Evy Horové:

 » Lišice 1379-2020 (rok 2020)
 » Dolnolukavicko a části jižního Plzeňska během II. 
světové války a za cestou ke svobodě (rok 2022)

 » Zajímavosti, záhady a zvyklosti farnosti Dolní Luka-
vice (rok 2022)

Kultura v obci

Předání cen vítězům fotosoutěže. 

Evidence obyvatel, Hlasatel 

V sobotu 2. října chovatelé uspořádali výstavu 
drobného zvířectva. 

Tradiční lampionový průvod prošel obcemi DL 
a Snopoušovy 17. listopadu. 

Advent jsme  přivítali 27. listopadu. 

Vánoční koncert Lukaváčku 16. prosince v kostele byl 
zrušen a 19. 12. se vysílal online.  

Rok 2022
Rok 2022 začal tříkrálovým koledováním v obcích 
Krasavce a Lišice.

V dubnu proběhlo klasické vítání občánků. 

Zúčastnili jsme se akce „Ukliďme Česko“. 

Na konci dubna se konaly oslavy 77 let od osvobo-
zení, do Dolní Lukavice zavítaly americké džípy, 
připraven byl kulturní program, večer zahrála 
kapela Tuten Swing. 

Na Den dětí ožil Sládkův rybník v DL piráty. Na ryb-
níce plul koráb Mořský krtek, na kterém se mnozí 

svezli. Byla připravena stopovačka a poté si děti 
vybírali odměny z pirátské truhly. 

V červnu se v Lišicích konala druhá Lišácká stezka. 

Na Noci kostelů jsme přivítali plzeňského biskupa 
Tomáše Holuba a představili nejen novou knihu 
o farnosti DL, ale také návštěvníkům ukázali obnovený 
barokní krb v kostele. Degustaci italských vín na faře 
vedl P. Peter Hermanovský. 

Den hudby se konal v polovině června v Chovatelně. 

Na 9. září připadly tradiční Hayndnovy hudební slav-
nosti, které letos slaví 30 let svého vzniku. 

Evidence obyvatel
1000. občan se přihlásil do DL 
Dolní Lukavice v novodobé historii poprvé dovršila 
tisícovku obyvatel a přehoupla se tak do začátku druhé 
tisícovky. Stalo se v srpnu 2019. Tisícím obyvatelem se 
stal Marcel Jícha (nar. 2017), který se přistěhoval se  
svými rodiči Marcelem a Petrou přistěhoval do nově 
postaveného domu v Krasavcích. 

statistika od roku 2019:
1.083 trvale hlášených obyvatel 

k 31. srpnu 2022 
 

26 vydaných popisných čísel k RD

174 přistěhovaných občanů

56 narozených občánků

98 odstěhovaných občanů
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Představení kandidátů pro volby 
do zastupitelstva obce ve dnech 23. a 24. září 2022

Za Sdružení nezávislých kandidátů Dolnolukavicka kandidují: 

1. 
Ing. Radek 
HORA
technik, 
finanční 
poradce 
40 let 

Absolvoval stu-
dium na Západočeské univerzitě, fa-
kultě elektrotechnické. Pracuje jako 
zkušební technik kolejových vozidel 
v plzeňské Škodě Transportation 
a.s. Je rodákem z Plzně a od roku 
2014 žije v Dolní Lukavici. Zajímá 
se o dění v obcích Dolnolukavicka. 
Pravidelně pomáhá s pořádáním 
kulturních akcí obce, akce také fo-
tografuje a pro Obec Dolní Lukavice 
graficky zpracoval již čtyři knihy 
o historii, které napsala jeho žena.  
Rád by se podílel na rozvoji všech 
našich obcí.  Od dětství se věnuje 
skautingu a volný čas tráví nejradě-
ji v přírodě.

3. 
Vítězslav 
OPÁLKO 
starosta obce 
64 let
Žije v obci 
od narození, 
uvolněným sta-
rostou je od r. 

2002, před tím zaměstnanec Policie 
ČR – automobilní technik.  
Jeho cílem je řádně předat úřad 
svému nástupci, důkladně ho 
seznámit s problematikou chodu 
obce, ZŠ a MŠ, podělit se o získané 
zkušenosti v oblasti samosprávy 
i státní správy. Rád čte a luští 
křížovky, věnuje se početné skupině 
vnoučat, sportuje, nyní již jen 
rekreačně – cyklistika, běžecké 
lyžování,  turistika.

2. 
Ing. Pavel 
NETRVAL 
ekonom -  
podnikatel 
49 let 

V zastupitel-
stvu pracuje 

od roku 2002, v prvním období 
jako místostarosta, v dalších jako 
předseda finančního výboru. Za-
stupuje obec v místní akční skupině 
Aktivios. Chtěl by se i nadále věno-
vat kontrole finančního toku obce, 
přípravě rozpočtu, rozvoji regionu 
a územnímu plánování. Bydlí od 
narození v Dolní Lukavici.

5. 
Mgr. Eva 
HOROVÁ
lektorka 
anglického 
jazyka
39 let
V zastupitelstvu 

obce pracuje od roku 2010 jako 
předsedkyně výboru pro kulturu 
a média. Je členkou redakční rady 
časopisu Hlasatel. Nadále by chtěla 
pracovat v oblasti kultury, přispívat 
do časopisu Hlasatel a věnovat se 
historii Dolnolukavicka. Přispívá 
rovněž do sborníku Pod Zelenou 
Horou, čtvrtletníku Vítaný host, za 
který získala dvě novinářské oceně-
ní od syndikátu novinářů - Prix Non 
Pereant v kategrorii publicistika 
- 2. místo v roce 2010 a 1. místo v 
roce 2022. V časopise Vítaný host 
představila všechny naše obce a 
zviditelnila je tak dalším turistům. 
Její příspěvky najdete také v Plzeň-
ském deníku, Přeštických novinách, 
Chlumčanském občasníku. Na 
webových stránkách má svoji sekci 
Historické postřehy Evy Klepso-
vé. V Dolní Lukavici žije od svého 
narození. 

4. 
Ing. Michal 
ŠVEC 
projektový 
manažer 
38 let
Pracuje jako 
projektový 
manažer ve 

strojírenství. V Dolní Lukavici bydlí 
od roku 2015 a v zastupitelstvu 
obce pracuje od roku 2018 jako člen 
kontrolního výboru. Dolní Lukavici 
si pro svůj život vybral z důvodu 
blízkosti Plzně a Klatov a občanské 
vybavenosti. Je pro něj důležité 
kde žije a hlavně v jakém prostředí 
budou vyrůstat nejen jeho děti.

Představení kandidátů

6. 
Ing. Anna 
KADLEC 
VALENTOVÁ
ředitelka 
Úřadu práce ČR 
Plzeň-jih 
62 let

V zastupitelstvu by chtěla 
pokračovat v dosavadní práci 
ve finančním výboru, pracovat 
v sociální oblasti, nabídnout pomoc,  
podporu, poradenství konkrétním 
lidem, kteří ji potřebují a ocitli 
se v nepříznivé sociální situaci 
např. z důvodu věku či zhoršení 
zdravotního stavu. Dále by ráda 
byla nápomocna při jednání 
se stranami.  Prostředí okresu 
Plzeň-jih je jí z pracovního života, 
ze spolupráce se zaměstnavateli, 
obcemi a dalšími subjekty  dobře 
známo. V Dolní Lukavice žije 
11 let. Ve volném čase se věnuje 
vnoučatům, cyklistice, turistice, 
plavání a lyžování. 

Představení kandidátů

7. 
Bc. Luboš 
JÍCHA
civilní zaměst-
nanec Policie 
ČR
60 let
Pracuje jako 
civilní zaměst-

nanec Policie ČR, před tím 38 let 
u Policie ČR jako policista krimi-
nální policie, od roku 2018 trvale 
bydlí v Krasavcích, kdy do Krasavec 
dojížděl od roku 1984 na chalupu, 
podílel se na  akcích obce - oprava 
kapličky a kulturního domu, úprava 
okolí rybníčku v Krasavcích.

8. 
Bc. Petra 
PROCHÁZ-
KOVÁ
OSVČ 
38 let
 
Vystudovala 
obor podniková 

ekonomika a management, podniká 
od roku 2004 jako finanční porad-
kyně a realitní makléřka. Svými 
zkušenostmi z praxe by chtěla 
pomoci dalšímu rozvoji obce a ráda 
by se podílela na zlepšení kvality 
života místních občanů. Vedení 
obce může nabídnout pomoc s revi-
zí smluv na pronájem majetku obce. 
Pro Lišice by chtěla zajistit aktua-
lizaci studie volnočasového areálu, 
kterou má obec zpracovanou. Ráda 
by se této akci věnovala a pomohla 
na ni zajistit projektovou doku-
mentaci a bude-li v možnostech 
a silách obce, i její realizaci. Region 
si oblíbila již před 10 lety a svůj 
sen o bydlení si splnila před 4 lety, 
kdy se jinak rodilá Plzeňačka do 
Lišic přestěhovala. Ve volném čase 
se věnuje rodině, malování obrazů 
a rekreační turistice především na 
Šumavě. 

9. 
Ing. Petr 
DVOŘÁK, 
Ph.D.
vedoucí 
technického 
provozu 
42 let
Pracuje ve stro-

jírenství na vedoucí pozici a v Dolní 
Lukavici žije s rodinou od roku 
2009. Posledních několik let se jako 
fotbalový trenér věnuje mládeži 
a v tomto chce pokračovat. Rád by 
přispěl k dalšímu rozvoji regionu 
a pomohl ke zvelebování života 
v obci. Ve volném čase se věnuje 
rodině, výcviku psa a rekreačnímu 
sportu.

Chtěli bychom navázat na dosavadní úspěšnou práci zastupitelstva obce 
a plnit dosud přijatá usnesení. Máme v úmyslu postupovat v souladu 
se zákonem o obcích č. 128/2000 Sb., § 2, který obci ukládá pečovat 
o všestranný rozvoj svého území a o potřeby svých občanů. Dbát na 
to, aby při plnění svých úkolů obec chránila veřejný zájem. Současně 
jsme si vědomi, že dle tohoto zákona obec, resp. její zastupitelé, ne-
sou odpovědnost ze svých rozhodnutí a z právních vztahů, ve kterých 
obec vystupuje.

Hlavním cílem kandidátů je udržet úroveň řízení chodu obce a OÚ, zlep-
šení občanské vybavenosti, která slouží všem skupinám obyvatel. Stejně 
jako v minulých obdobích nepodlehnout přáním a tlaku jednotlivců nebo 
skupin, sledujících pouze své zájmy, pokud nejsou v souladu s veřejným 
zájmem, s přijatými usneseními. V rozhodování postupovat uvážlivě, 
nedělat nesystémová rozhodnutí.

Domníváme se, že s ohledem na současný vývoj v ČR i ve světě, 
zejména na trhu s energiemi, by nebylo rozumné klást si předem 
nesplnitelné cíle. Zásadní bude zajistit prostředky na vytápění 
školských zařízení, budov obce, na veřejné osvětlení a ponechat 
v rozpočtu dostatečnou rezervu.

Naše konkrétní cíle
 územní plánování
 » vytipovat plochy z nového ÚP, 
určené pro výstavbu RD a občan-
skou vybavenost a zpracovat na 
ně územní studie

 hřbitov
 » intenzivně se zabývat další kon-
cepcí pohřebiště s cílem v ně-
kolika etapách toto pietní místo 
uvést do stavu, odpovídajícího 
velikosti a prestiži obce; navýšit 
jeho kapacitu

 školství
 » ustanovit nového kompetent-
ního zástupce do školské rady, 
který bude znát školský zákon 
č. 561/2004 Sb. a předpisy sou-
visející. Pravidelně získávat a 
vyhodnocovat informace od ředi-
telky školy včetně přehledu čer-
pání rozpočtu. Zajistit dokončení 
projektu na přestavbu stávající-
ho bytu v ZŠ, na odstranění vlh-
kosti v budově a výměnu otopné 
soustavy.

 životní prostředí
 » pokračovat v programech na 
podporu výstavby domácích ČOV 
a výměn kotlů. Vytipovat vhodná 
místa k vysazování stromů podél 
polních cest i v intravilánu obce 

 obecní lesy
 » dokončit tvorbu a zajistit schvá-
lení desetiletého lesního hospo-
dářského plánu; hospodařit v 
souladu se zákonem č. 289/1995 
Sb. Kontrolovat dodržování opat-
ření pro účinný boj s kůrovcem a 
rychlé zalesňování po těžbě. Dbát 
na plnění desetiletého lesního 
hospodářského plánu.

 spolky, sport
 » podporovat spolkovou a spor-
tovní činnost podle schválených 
pravidel. Pořádat v součinnosti 
se spolky další sportovní aktivity 
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nejen pro děti a mládež, vytvořit v tomto směru další 
tradici, která by přispívala ke zdravému a přirozené-
mu životnímu stylu 

 vodohospodářská infrastruktura
 » zajistit aktualizaci projektu na zkapacitnění a mo-
dernizaci ČOV, získat stavební povolení, připravit re-
alizaci výstavby nové dosazovací nádrže; kontrolovat 
důsledně jejího provozovatele (ČEVAK); při jednání 
o výši vodného a stočného vyvinout maximální sna-
hu nezvyšovat cenu nad limit, který vyplývá ze záko-
na č. 274/2001 Sb., o vodovodech a kanalizacích a 
předpisů souvisejících;

 » z variantní studie zásobování obcí pitnou vodou, je-
jíž zpracování zajistilo zast. obce  v r. 2021, odborně 
vybrat konkrétní variantu a následně studii zaregis-
trovat do plánu rozvoje vodovodů a kanalizací Plz. 
kraje

 veřejné osvětlení
 » nahrazovat průběžně stávající svítidla technologií 
LED

 veřejné prostranství
 » aktualizovat již zpracované studie na využití pozem-
ků v DL před sýpkou a v Lišicích mezi bývalou pro-

dejnou a rybníkem pro volnočasové aktivity
 komunikace a chodníky
 » dokončit projekty na rekonstrukce komunikací a 
výstavbu chodníků, usilovat o získání finančních 
prostředků na realizaci v součinnosti s Plzeňským 
krajem (SÚS); zajistit pro tyto akce výkup pozemků

 zajištění pro krizové situace
 » pro odstraňování škod na majetku obce a na pomoc 
občanům v případě živelných událostí i nadále kaž-
doročně zajišťovat ve výdajové části rozpočtu obce  
rezervu minimálně 1.000.000 Kč

 záruky
 » u pořízených investic zajistit v průběhu záruční lhů-
ty odbornou prohlídku celého díla. V případě zjištění 
závad včas prosadit jejich odstranění u dodavatele

 kultura
 » v dalším volebním období navázat na tradiční kul-
turní akce pro všechny věkové kategorie. Zároveň 
stávající kulturní dění zpestřit novými akcemi, např. 
jako letošní Pirátské odpoledne. Navážeme také na 
tradici setkání rodáků, v r. 2024 v Dolní Lukavici, v 
r. 2025 v Krasavcích. Chtěli bychom se věnovat i vý-
znamným výročí v obcích a náležitě je oslavit.

Neklademe si za cíl vytvořit podrobný volební program, ani vás oslnit sliby a svými možnostmi. 
Pouze představujeme kandidáty do zastupitelstva s jejich představou řízení obce a návrhem směrů 
dalšího vývoje dříve.

Kandidáti se shodli na tom, že jejich činnost se bude odvíjet od skutečné potřeby obce a nebude 
spočívat jen v plnění úkolů, které jim budou oficiálně svěřeny. I když na kandidátce nejsou 
zastoupeny Snopoušovy, budeme dbát na to, aby se činnost zastupitelstva promítla rovnoměrně 
do všech částí obce.

Naše cíle

Volby do zastupitelstev obcí
se konají v pátek 23. září od 14,00 do 22,00 hodin 
a v sobotu 24. září od 8,00 do 14,00 hodin. 

Způsob hlasování: 

Volič obdrží od okrskové volební komise prázdnou 
šedou úřední obálku opatřenou úředním razítkem. 
S úřední obálkou a hlasovacím lístkem vstoupí volič do 
prostoru určeného k úpravě hlasovacích lístků.

Hlasovací lístek je nutné upravit: 

 » Označit křížkem ve čtverečku v záhlaví sloupce 
před názvem volební strany. Tím je dán hlas kan-
didátům této volební strany v pořadí dle hlasovacího 
lístku. 

 » Označit v rámečcích před jmény kandidátů kříž-
kem kandidáta, pro kterého volič hlasuje.

Volby do Senátu
se konají společně s volbami do zastupitelstev obcí. 
Úřední obálky a hlasovací lístky pro jednotlivé 
volby jsou od sebe barevně odlišeny. 

Způsob hlasování: 

Volič obdrží od okrskové volební komise prázdnou 
žlutou úřední obálku opatřenou úředním razítkem.  
S úřední obálkou a hlasovacími lístky se musí volič 
odebrat do prostoru určeného k úpravě hlasovacích 
lístků. Volič vloží do úřední obálky jeden hlasovací 
lístek pro kandidáta, pro kterého se rozhodl 
hlasovat. Hlasovací lístek se nijak neupravuje.

Druhé kolo voleb do Senátu se bude konat v pátek 
30. září od 14,00 do 22,00 hodin a v sobotu od 
8,00 hodin do 14,00 hodin. 


